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Informace obecního úřadu 

Byla ukončena letošní velká akce, odvodnění, rozšíření a rekonstrukce cesty 
nad školkou v Záchlumí. Tyto dvě akce byly ukončeny 4.10.2013.  

Jednání s firmou EKOTOXA o zpracování studie odvodnění pozemků v lokalitě 
remízku v Záchlumí a tím zabránění přítoku většího množství vody do vsi. Tato 
problematika byla projednána i  s ZD Podchlumí a.s. a případná realizace bude 
možná na základě dalšího jednání. 

Od prosince bude opět změna jízdních řádů autobusů, prioritou této změny 
byla úspora kilometrů. Probíhá ale jednání o změnách, které by zlepšily dostupnost a 
návaznost spojů. Jízdní řády ČD jsou již hotové. Nově je zaveden spoj od Letohradu, 
příjezd do Bohousové v 4.40 hod. a od Doudleb n. Orl. Příjezd do Bohousové v 22.11 
hod. 

Proběhl poslední sběr komunálního odpadu zajišťován obcí za pomoci obou 
sborů SDH. Kontejner z Litic byl odvezen a bude přistaven až zase na jaře. Prostor, 
kde jsou umístěny kontejnery na tříděný odpad, není místem skládky komunálního 
odpadu. Je na nás jak si veřejné prostory udržujeme v čistotě a tím je to vizitka nás 
všech.                        
             Obecní zastupitelstvo se sešlo 17.10.2013 na svém již 22. veřejném zasedání 
na kterém projednalo  a svým usnesením schválilo: 
prodej pozemku p.č. 106/23v k.ú. Litice nad Orlicí  
prodej pozemku p.č. 1110/1 v k.ú. Záchlumí 
smlouvu o poskytnutí příspěvků se Sdružením obcí Orlicko a Dodatek č. I k této 
smlouvě. 

Na základě vzniklých nákladů nad rámec schváleného rozpočtu bylo 
předloženo a schváleno rozpočtové opatření č.4/2013, které obsahuje: 
- poskytnutí finančního příspěvku na akci pro farnost Rybná n. Zdobnicí ve výši 

3 000,-Kč 
- převedení neinvestiční dotace pro firmu Vencl servis ve výši 140 000,-Kč. 

Dále bylo schváleno rozpočtové opatření č. 13-46 Pardubického kraje spočívající v: 
přijmutí neinvestiční účelová dotace na úhradu výdajů vzniklých obcím s pověřeným 
obecním úřadem a ostatním obcím v souvislosti s konáním voleb do poslanecké 
sněmovny parlamentu ČR ve výši 21 400,-Kč 

Miroslav Falta 
Starosta obce 

 
Blahopřejeme! 

Všem jubilantům, kteří v měsíci červenec, srpen a září, říjen oslavili významné životní 

jubileum 65, 70, 75, 80 a více let, přejeme do dalších let pevné zdraví, životní 

optimismus a jenom pohodové dny. 

Za obecní úřad v Záchlumí: 

 Falta Miroslav      Květa Lóžiová 

  Starosta obce     předsedkyně kulturní komise 
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Rádi uveřejňujeme poděkování které, přestože se vztahuje k letnímu prázdninovému 
období,  zahřeje i v podzimních plískanicích. 
 
Zaměstnanci obecního úřadu zasluhují velké poděkování za zřízení a stálou údržbu 
dětského hřiště v Liticích nad Orlicí. Je velmi hojně navštěvováno dětmi i rodiči. 
Smích a výskání se rozléhá po celé vesničce. Poděkování patří také dětem a rodičům 
za pořádek, který na hřišti udržují. 
 
         M. Vyčítalová 
A ještě jedno poděkování... 
 
7. září 2013 se uskutečnilo Setkání rodáků obcí Bohousová, Litice nad Orlicí a 
Záchlumí. 
Děkujeme všem organizacím i jednotlivcům, kteří se podíleli na jeho přípravě  a 
průběhu. Vzhledem k příjemnému, ještě letnímu počasí, se návštěvníci z daleka i 
z blízka mohli projít, nebo projet po našich vesničkách a zavzpomínat na mladá léta.  
Bez spolupráce a pomoci Vás všech by  taková to velká akce nemohla úspěšně 
proběhnout. 
 
Děkujeme! 
       Za kulturní komisi Květa Ložiová 

 
Okénko školy 

 
V září jsme přivítali 10 prvňáčků: Jakuba Balcera, Martinu Prachařovou, Leontýnu 
Sarah Duškovou, Nikolu Pavlovou, Marii Vajrauchovou, Žanetu Jirčíkovou, Radima 
Divíška, Bohdanu Krčmářovou, Terezu Čabalovou a Vojtěcha Kočajdu. 

 
 



 - 4 - 

Hasičská zbrojnice SDH Bohousová 

 V letošním roce je to již 55 let od doby, co byla postavena hasičská 

zbrojnice Sboru dobrovolných hasičů v Bohousové. V této budově byl zároveň 

umístěn poštovní úřad pro obce Bohousová, Litice nad Orlicí a Záchlumí. Stavba 

byla zatím největším dílem Bohousovských hasičů a všech dalších, kteří se na 

výstavbě podíleli. Vyžádala si na dnešní dobu, neuvěřitelné množství 

brigádnických hodin. A tak si rozhodně zaslouží uznání i vzpomínku v podobě 

dobových fotografií a pár citací z kroniky obce Bohousová: 

 V roce 1954 Hasiči z Bohousové dobrovolnými brigádami rozšířili 

dosavadní cestu ke 

škole.  Prodloužili ji 

podél školní zahrady 

na nové hasičské 

cvičiště, na němž má 

býti příštím rokem 

postavena hasičská 

zbrojnice. Postarali 

se také o zavedení 

elektrického 

osvětlení podél 

okresní silnice 

v Bohousové. 

V témže roce byla také zrušena pekárna u Kohoutů a konaly se volby do MNV 

ONV a KNV. 

V roce 1955 přidělil KNV v Hradci Králové od STS místní požární jednotce 

nákladní auto značky Horch. Auto muselo být dáno do opravy. 

V témže roce se členové místní požární ochrany pustili do velikého díla – 

stavby nové zbrojnice. Pro stavbu bylo vyhlédnuto místo nad školní zahradou, 

kde bude i cvičiště. Na jaře byla dokončena cesta, která si vyžádala 3000 

brigádnických hodin. Pozemek na stavbu byl vyvlastněn paní Dostálové. Plány 

vyhotovil p. Kulhavý. 
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21. 5. 1955 

byla vyměřena 

stavba zbrojnice. Den 

na to se započalo 

s výkopem základů. 

Zaměstnanci 

Montostavu z Litic 

zapůjčili gumový 

dopravník, kterým 

byla vykopaná hlína 

dopravována na 

hromadu. Všechny 

práce konali členové 

zdarma. Největší zásluhy o stavbu má Bohumil Dostál a Miroslav Toman, kteří 

neúnavně sháněli materiál, dovozy i brigádníky. 15. 10. byly zahájeny zednické 

práce. Vedoucí stavby je zedník J. Dostál z České Rybné. Do zimy byly postaveny 

sklepy a přízemí budovy. 

1958 Po celý rok pokračovaly brigádnické práce na stavbě zbrojnice. 

Stropy se pobíjely rákosem. Střecha byla pokryta červeným azbestem. 

Schodiště dostalo žlutou dlažbu a v přízemí byly provedeny truhlářské práce a 

nátěr oken a dveří. Prováděna byla úprava bytu v I. patře. Stavba zbrojnice byla 

opravdu velikým dílem. Vyžádala si mimořádného úsilí a obětavosti. Bude 

ozdobou pro celou naši obec. Stavba trvala 5 let. Podílelo se na ní 114 

dobrovolníků – mužů i žen, kteří odpracovali celkem 9539 hodin.  
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V budově nově vystavěné zbrojnice byl 1. července 1958 otevřen nový 

poštovní úřad. Do jeho obvodu patří Bohousová, Záchlumí a Litice nad Orlicí.  

 Je téměř neskutečné, kolik úsilí tehdejší brigádníci byli schopni vytvořit 

k dokonání vytčeného cíle a to pouze s omezenou mechanizací. Budiž jim za to 

dík. Dík patří také panu Zdeňku Matyášovi st. za poskytnutí dobových fotografií 

a panu Jiřímu Matyášovi, který pečlivě opatruje kroniky a zaznamenává 

současné události. 

 

       Jaroslav Peřina ml. 

 

 

ZŠ Bohousová 

 

Koncem roku 2010, kdy spousta lidí žádala různé dotace na zateplení 

budov a výměn oken, případně zajištění nového ekologičtějšího způsobu 

vytápění domu z programu Zelená úsporám se k zastupitelům obce, dostal 

podnět od Jaroslava Peřiny st.. Jednalo se o to, zda je možné z nějakého 

obdobného programu řešit třeba zateplení základní školy v Bohousové. Začali 

jsme tedy reálně uvažovat o tomto projektu a zjistili, že z Operačního programu 

Životní prostředí by bylo možné na takový projekt získat ministerskou dotaci.  

 Postupně byly získávány nejrůznější informace a materiály o této 

možnosti. Po vyhodnocení těchto informací byl stanoven závěr, že investice 

k zateplení obvodového pláště budovy, výměny oken a zateplení stropu by byla 

investice okolo 2.000 000,- Kč. Případná dotace by mohla dosahovat částky cca 

600.000,- Kč a návratnost investice byla spočítána na 20 let. Neboť v základní 

škole je instalováno elektrické vytápění, které je vysoce nákladné (platby okolo 

120.000,- Kč/rok) a v budoucnu se počítá s průměrným zdražováním elektrické 

energie řádově o 8 – 10 %. Zároveň také proto, že celková investice by se mohla 
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výběrovým řízením snížit z důvodu velké poptávky po stavebních pracích. Bylo 

rozhodnuto, že necháme zpracovat projekt, který by řešil uvedenou situaci.  

 V roce 2011 tak byl zpracován projekt a následně zaslána žádost o získání 

účelové dotace k provedení zmíněného zateplení. V roce 2012 jsme dostali 

odpověď, že naše žádost o získání dotace byla vyhodnocena kladně, ale 

z důvodu velikého zájmu žadatelů nám nebude poskytnuta. Poskytnuta by 

mohla být pouze v případě odstoupení některého, kladně vybraného žadatele. 

To se také zkraje letošního roku 2013 stalo a bylo nám sděleno, že na dotaci 

máme nárok.  

 Následně tak byly učiněny patřičné kroky k výběrovému řízení na 

veřejnou zakázku - na firmu, která by měla uvedený projekt realizovat.  Bylo 

osloveno celkem 10 firem a stanoven termín podání nabídek.  Do výběrového 

řízení se přihlásilo celkem 6 firem. Následně byla stanovena hodnotící komise, 

která prováděla otevírání obálek s nabídkami a hodnotila schopnost firem 

reálně zvládnout celou stavbu za co nejlepších cenových podmínek.  

 Vyhodnocením byla stanovena vítězná nabídka, kterou podala firma KPV 

SYSTÉM s.r.o, z Ústí nad Orlicí. Splnila tak všechny kritéria a stanovila nejnižší 

cenu ve výši 1.217 034,- Kč bez DPH. S touto firmou byla následně sepsána 

smlouva o dílo. V roce 2014 tak bude probíhat rekonstrukce základní školy 

v Bohousové v období letních prázdnin a to od 1. 7. 2014 do 30. 8. 2014. 

Celková hodnota investice včetně DPH je stanovena ve zmíněné smlouvě na 

1.472.612,- Kč. Částka tak bude zahrnuta do rozpočtu obce na rok 2014 a po 

dokončení rekonstrukce vyhotovení všech potřebných dokumentů bude do 

rozpočtu obce převedena ministerská dotace, jejíž přesná výše bude 

hodnocena procentuelně, dle uznatelných výdajů. Zmíněná dotace by měla být 

v hodnotě okolo 500.000,- Kč. Oproti původní výši dotace je ponížena z důvodu 

snížení celkové hodnoty investice. Návratnost investice by se tak mohla 

pohybovat okolo 14 let, přičemž její životnost je stanovena na 30 let. 

 

Za zastupitelstvo obce Jaroslav Peřina ml. 
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Třetí setkání historické a současné zemědělské techniky 

pořádané SDH Bohousová 
 

Na sobotu dne 7.9.2013 připravili nadšenci z SDH Bohousová a jejich 

rodinní příslušníci výstavu zemědělské techniky v „Areálu snů“ SDH Bohousová 
a na přilehlé louce patřící rodině Kohoutových, která ochotně umožnila 

umístění techniky na svém soukromém pozemku. Devadesát pět vystavovatelů 
ze širokého okolí přivezlo po vlastní ose či na přepravnících celkem 130 kusů 

naleštěných historických i současných  motorů, traktůrků, traktorů, travních 
sekaček a další zemědělské techniky v původní i upravené podobě. Přišlo se 

potěšit a užít si pěkný den na 800 návštěvníků. 

Mimo jiného byla 
připravena živá ukázka mlácení 

obilí starou mlátičkou 
poháněnou stabilním motorem 

značky MORÁVIA, historický lis 
na slámu značky BENZ a pila 

značky SLÁVIA DIESEL (vše 
vyrobeno okolo roku 1930).  
Přítomné návštěvníky nadchla 
ukázka přetahování dvou 

traktorů na laně Zetoru 25A a Zetoru 25 K. Vystavená mobilní technika vyrazila 

se svými majiteli za volantem během dne dvakrát  po vlastní ose do všech tří 
části obce Záchlumí (Bohousové, Litic nad Orlicí a Záchlumí) na „spanilou jízdu“. 

K perfektní pohodě i náladě přispěla dobrá organizace,  průvodní slovo 
hasičského moderátora k vystavované technice a programu,  květinová 

výzdoba, chutné občerstvení, živá hudba a především krásné počasí.  

A ještě něco málo o samotném sboru: SDH Bohousová  má v současné 
době 35 členů a vychovává si dalších 14 dětí - budoucích hasičů. Jsme pyšní na 

hasičskou zbrojnici, kterou postavili naši dědové a tátové. Udržujeme v dobrém 
stavu nejen zbrojnici ale i hasičskou techniku: cisternu CAS 25, kropící vůz  

SKODA AKV, Tatru 805, AVII A31 DVS, koňskou ruční stříkačku (rok výroby 
1900),  motorovou stříkačku Stratílek Vysoké  Mýto, přenosné motorové 

stříkačky PPS 8 a PPS 12.  

                                                                  Za SDH Bohousová Josef Musil 
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OKÉNKO ZAHRÁDKÁŘŮ 

 

Podzimní procházkou každý zjistí, 
že už je všude plno listí. 

Ze strnišť fouká, promoklá je louka. 
Zahrádky každý pilně ryje, 

pohled na Chlum – to je poezie. 
Píše se, že zima bude tuhá a dlouhá, 
přejeme si, aby to byla fáma pouhá. 

Do sklepa jsme dali brambory, jablka a další zeleninu. 
V zimě nám připomenou naši celoroční dřinu. 

 
*** 

Někteří naši zahrádkáři svými výpěstky přispěli i na výstavu Zahrada východních 
Čech v Častolovicích, kde jsme měli po roční odmlce opět svůj malý koutek. 
Kromě zeleniny, ovoce a květin zde byly vystaveny výtvory našich šikovných 
dětí z Mateřské školy v Záchlumí. 
Když se vrátíme o několik týdnů zpět, nemůžeme nevzpomenout na tradiční 
akci „ SETKÁNÍ RODÁKŮ“. Velká část našeho zahrádkářského spolku jsou rodáci 
a tak jejich účast na této akci nemohla chybět. Setkání se vydařilo stejně jako 
počasí. Byla to pěkná podívaná, jak na louce u řeky kde byla velkolepá výstava 
starých traktorů a zemědělské mechanizace která pamatovala snad  padesátá 
léta, tak prohlídka pily u Kohoutů, kde býval mlýn a kdysi dávno se tam pekl i 
výborný chléb. Na rozlehlém dvoře návštěvníky u vchodu přivítaly „ mlynářky“ 
stopečkou slivovice a plnou ošatkou pečených sladkých i slaných dobrůtek. 
Posezení na dvoře zpříjemňovala skupina Třehusk . 
Večer se mohli rodáci pobavit, nebo i zatančit v sále Fontány při živé hudbě. 
     Realizační tým kulturní komise obecního úřadu ,hasiči z Bohousové a další 
občané, kteří zapůjčili své „veterány“ k vystavení se opět ukázali jako schopní 
organizátoři. 
Samozřejmě se jistě najdou i nespokojení jedinci, ale tak už to chodí. A jak praví 
staré české přísloví - není na světě člověk ten, který se zavděčí lidem všem. 
 
A jeden školní : „ Pepíčku, proč dnes vedeš do školy kolo ?“ 
                            „ Ále , paní učitelka mi chce promluvit do duše.“ 

 
 

                                                                                                              Za zahrádkáře  
                                                                                                               M. Dostálová  
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Okénko cestovatelů 
Jan Jeník  -   Na kole ze Záchlumí do Záchlumí - 2.část 

 

Den čtvrtý 23.6. 2013 – 76km 

Ráno jsem vyrazil do Techmánie, muzea plného exponátů se kterými si 
děti mohou zábavnou formou ověřit různé fyzikální zákony. Je tu také část 
věnovaná historii Plzeňské Škodovky, kvůli které jsem tu byl já. Odtud 
jsem pelášil do Plzeňského podzemí u Pivovarského muzea, abych stihnul 
prohlídku. Prošli jsme se chodbami a seznámili se s životem ve středověku. 
Po obědě v sousedním šenku jsem hned vyrazil na cestu. Přes Kladruby 
jsem dojel do Stříbra. Za Stříbrem jsem dojel cyklistu, prvního člověka ze 
Záchlumí, a pak už mě od mého cíle dělilo jen několik kilometrů. Ve 
večerním slunci jsem si nafotil Záchlumí. Jednoho místního pána jsem se 
zeptal, proč se to tu jmenuje Záchlumí. Říkal, že je to označení místa za 
kopcem. Lesnatý kopec je ve starém jazyce chlum, odtud tedy Záchlumí. 
Poté jsem se vydal k nedalekému Víchovskému rybníku. Krátce jsem si 
zaplaval a kochal se výhledem na rybník ve večerním slunci.   
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Den pátý 24.6.2013 – 77km 
Ráno nebylo počasí nic moc, ale nepršelo, tak jsem se vydal do Záchlumí. 
V místním krámku jsem si koupil snídani a šel na obecní úřad. Paní 
starostka mě vřele uvítala a strávili jsme dvě hodiny příjemným hovorem. 
Převážně o problémech našich obcí a o tom, jak mají kde zařízené věci. 
Poté jsme se rozloučili a já vyrazil do nedalekých Konstantinových lázní, 
kde jsem poobědval. Přes údolí Úterského potoka, zařízlého hluboko ve 
zdejší zvlněné krajině, jsem pokračoval do přírodního parku Manětínská. 
Je to zvláštní náhorní plošina tvořená pískem a kulatými kameny porostlá 
nekonečnými borovicovými lesy. Do Plas jsem dorazil docela pozdě, takže 
jsem se rozhodl povečeřet ve zdejší stylové myslivecké restauraci 
U Rudolfa II, plné trofejí a židlí z paroží. Při večeři se spustil silný déšť. 
Počkal jsem až přestane a pak jsem rychle vyrazil dál. Snažil jsem se jet co 
nejrychleji, bál jsem se, že začne opět pršet. Cesta to nebyla zrovna snadná. 
Musel jsem překonat několik brodů a chvíli jsem jel jen po pěšině. 
Nakonec jsem dorazil k opuštěné myslivně Richardka, kde jsem na 
posekané zahradě postavil stan.  
 
Den šestý 25.6. 2013 0km 
V noci pršelo a ráno mi přišla zpráva, že má vytrvale pršet celý den. Tak 
jsem zůstal celý den ve stanu. Snažil jsem se podřimovat, abych co nejvíc 
šetřil energii. K jídlu jsem toho neměl moc. Půlku okurky, 5 dkg salámu, 
1,5 tyčinky a 1,5l vody. Je neuvěřitelné, s jak málo jídlem jsem celý den 
vystačil. A to jsem ani neměl za celý den hlad.  
 
Den sedmý 26.6. 2013- 86km 
Když jsem se ráno probudil, měl jsem hlad, byla mi zima a byl jsem od 
toho ležení celý otlačený. Dostal jsem zprávy, že by mělo před obědem 
přestat pršet a pak už by se mělo počasí zlepšovat. Pomalu jsem zabalil a 
čekal jsem až přestane pršet. Na kolo byla opravdu zima, ustrojil jsem se, 
ale že by mi bylo teplo se opravdu říct nedalo. V první vesnici kde byla 
hospoda jsem se naobědval a v krámku doplnil jídlo. 
 
pokračování příště … 
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Renovace tonerů – co uděláte s prázdným tonerem vy? 
 

Pardubice - V dnešní době má skoro každá domácnost nejen počítač, ale 

také tiskárnu. Málokdo si ovšem uvědomí, že na skládkách komunálních 

odpadů každoročně, bez možnosti další recyklace, skončí na celém světě cca 

500 milionů tonerů a inkoustových kazet. Podle zákona o odpadech 

(č. 185/2001 Sb.) se nejedná o nebezpečný odpad a likvidaci je tak možné 

provádět běžným způsobem, například spálením ve spalovně či uložením na 

skládku. Plasty, ze kterých jsou tyto kazety vyrobeny, se rozkládají až 1 000 

let. 

Tiskové kazety se dle náplně dělí jednak na tzv. tonerové 
(0,5 kg), zde se jako barvonosného barviva používá 
tonerového prášku, který je v tiskárně za pomoci 
elektrického pole a laserového paprsku přesně nanášen na 
fotocitlivý válec a z něj na papír. U barevných tiskáren se 
kromě černého toneru používá toner žlutý, purpurový a 
azurový, jejichž pomocí se skládají další barvy. Druhou 
tiskovou kazetou je tzv. inkoustová kazeta (30 – 55g), zde 

jsou použity pigmentové inkousty. 
Když tiskárna hlásí, že dochází barva, máme dvě možnosti. Zakoupit kazetu 
novou, nebo tu původní nechat renovovat, tedy znovu ji naplnit. V případě 
renovace inkoustové nebo tonerové kazety je hlavním cílem znovupoužití 
kazety tak, aby se stala rovnocennou náhradou originálu. Mezi výhody patří 
ekologické hledisko, neboť při využívání opakovaného plnění je přispíváno 
k omezování tvorby dalších zbytečných odpadů a finanční úspory (30 – 70% 
ceny).  
Při renovaci je kazeta rozložena na jednotlivé díly a veškerý materiál je 
podrobován pečlivým testům a to nejen chemickým, ale i mechanickým a 
mikroskopickým. V případě, že některý z dílů je nefunkční nebo poškozen, je 
nahrazen jinou součástkou. Tyto zásoby náhradních dílů si společnosti 
opatřují vykupováním prázdných, ještě nerenovovaných kazet. Každá 
součástka je vyčištěna ultrazvukem, mechanicky, v případě potřeby i 
chemicky. Do vyčištěné tonerové kazety se poté nasype příslušný toner (pro 

Použitý toner 
Zdroj: www.renovace.toneru.cz 
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každý typ kazety se používá specifický typ). Po naplnění se kazeta opětovně 
sestaví. Poté nastává proces testování renovované kazety spojený 
s testováním kvality tisku. Naproti tomu u inkoustových kazet se zjišťuje 
průchodnost trysek, těsnost konstrukce a funkce vestavěné elektroniky. 
Poslední operací je zabalení do neprodyšného obalu. Takto lze kazety 
renovovat do té doby, než se výrazně mechanicky poškodí části, které nelze 
vyměnit. 
Recyklace tonerových kazet (či lépe řečeno jejich separace od ostatního 
odpadu) přitom není z hlediska spotřebitelů nijak náročná. Jednak jde 
využívat systému zpětného odběru a prázdnou kazetu při nákupu nové 
v obchodě vrátit. Druhou možností je zapojení se do ekologicko – charitativně 
zaměřeného projektu. Ve všech krajích ČR, Pardubického kraje nevyjímaje, 
probíhá již několik let projekt SBÍREJ-TONER.CZ. Princip projektu spočívá 
v tom, že se firmy a nejrůznější instituce na stránkách www.sbirej-toner.cz 
mohou kdykoliv zaregistrovat a poté dostanou zdarma sběrné boxy na 
vypotřebované tonery. Plné boxy jsou odváženy do vykupujících firem, kde 
následuje třídění a renovace tonerů. Výtěžek z renovace je věnován 
vybraným zařízením pečujícím o mentálně hendikepované osoby. 

 
RRA PK, www.rrapk.cz 

Pneumatiky a jejich recyklace 
Pardubice - S narůstající dopravou a s tím spojenou zvýšenou spotřebou 

pneumatik, vyvstává důležitá otázka jejich likvidace. Nejšetrnější 

k životnímu prostředí je recyklace a opětovné začlenění do výroby. Obecně 

se dá říci, že pneumatika má díky recyklaci dva životy. První je v podobě, 

v jaké ji známe, a v druhém životě slouží jako materiál pro další výrobu. 
Stejně jako u jiných druhů odpadů určených k recyklaci je 
hlavním problémem recyklace pneumatik více materiálů, 
které je potřeba od sebe oddělit. Pneumatika obsahuje 
přibližně 70 % pryže, 15 % textilu a 15 % ocelových drátů. 
Při recyklaci dochází nejdříve k rozsekání na kousky o 
velikosti cca 60 – 80 mm. Při zpracování pneumatik 
z nákladních aut se provádí podélné půlení a vytrhávání 

Pryžový granulát 
Zdroj: http://www.tridenijestyl.cz 
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ocelových lan, které se předávají ke zpracovávání v hutích. Pak přichází na 
řadu mechanické nebo tzv. kryogenní drcení. Při kryogenním drcení se 
pneumatiky zmrazí ( - 80 ° C), následně se stávají křehkými, proto je lze 
snadno rozsekat sekacím strojem. Odstraňování nežádoucích částic (textil 
spojený s gumou) se provádí několika metodami. Běžně používaná 
v recyklačních provozech je kombinace třídění na vibračních sítech a odsávání 
textilních vláken. 
Produktem obou postupů drcení je gumový granulát různé velikosti, který se 
z části vrací zpět do automobilového průmyslu a slouží k výrobě nárazníků, 
těsnění a pneumatik. Velké využití nachází ve stavebnictví jako příměs do 
asfaltu při budování silnic, jelikož výrazně prodlužuje trvanlivost povrchu a 
snižuje hlučnost. Další uplatnění nalézá při úpravě povrchů dětských 
a sportovních hřišť, nebo k výrobě bezpečnostních prahů na železničních 
přejezdech. Vzhledem k častým krádežím kovových poklopů se nejedno 
město a obce rozhodlo je nahradit jiným materiálem, nejčastěji plastem nebo 
právě pryžem.  K výrobě jedné pryžové mříže či poklopu se využije 5 - 6 
ojetých pneumatik. Mimo to jsou relativně více odolné proti chemickým 
posypům na silnicích a mrazu než poklopy vyrobené z plastu. 
Pro úspěšnou recyklaci je nutný dostatek vstupních surovin (ojetých 
pneumatik). Obyvatelé ČR, tedy i Pardubického kraje, mají hned několik 
možností, jak se legálně zbavit tohoto odpadu. Je to buď cestou systému 
zpětného odběru, který představuje individuální odpovědnost výrobce nebo 
dovozce pneumatik zabezpečit nakládání s výrobky po ukončení jejich 
životnosti. Dále v rámci sběrných míst pneuservisů a autoservisů, které 
provádí odbornou výměnu pneumatik. Posledním, v současnosti 
nejrozšířenějším způsobem, je odevzdání použitých pneumatik do sběrných 
dvorů. 
Nezapomeňte, „REDUCE, REUSE, RECYCLE“ není jenom heslo! 

                     RRA PK, www.rrapk.cz 

Tématem odpadového hospodářství se zabývá Regionální rozvojová agentura Pardubického kraje v rámci 

„Partnerského projektu dalšího vzdělávání občanů Pardubického kraje v oblasti ekologie a odpadového 

hospodářství“, který získal podporu z OP Vzdělávání pro konkurenceschopnost. Financování projektu je zajištěno 

Evropským sociálním fondem a státním rozpočtem České republiky. Více informací o projektu naleznete na webových 

stránkách www.rrapk.cz.                      
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Adventní koncert 

Lenky Filipové 
s doprovodem 

 

v kostele sv. Jakuba v Rybné nad Zdobnicí 

v neděli 1. prosince 2013 od 15.00 hodin 
vstupné v předprodeji 220,- Kč, na místě 320,- Kč 

                    Zve ŘK farnost Rybná nad Zdobnicí 
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Obecní úřad Záchlumí a Lady club Záchlumí 
Vás srdečně zvou na 

rozsvícení vánočního 
stromu 

v sobotu 30. listopadu 2013 v 17.00 hodin  
na křižovatce u Fontány v Záchlumí. 

 

Přijďte se na chvíli zastavit v čase Adventu,  
prožít předvánoční atmosféru s vůní hřebíčku, 

skořice a horkého punče, krátkým programem a 
malým občerstvením se naladit na vánoční 

pohodu. 
 

Těšíme se na Vás. 
 
 

 
ZPRAVODAJ  9-10/2013 

měsíčník OÚ Záchlumí, okres Ústí nad Orlicí, vydává obec Záchlumí, IČO 00279790, 
Registrováno MK ČR E 20914.Vychází nákladem 250 ks. Vydáno  04.11.2013,  

e-mail: ouzachlumi@orlicko.cz , www.obeczachlumi.cz 
e-mail zpravodaj:  zpravodaj.zachlumi@gmail.com (Rádi uvítáme Vaše příspěvky do zpravodaje) 

 

Kulturní komise obce Záchlumí 
Vás srdečně zve na 

Vánoční koncert 
 

kde vystoupí smíšený pěvecký sbor 
Alou Vivat z Ústí nad Orlicí 

 

v pátek 13.prosince 2013 v 19.30 hodin 
v sále Fontána v Záchlumí                                                                                                                                                                                        

vstupné 50,- Kč 
 


